

København 265 november 2024

Referat af mødet den 20. november 2024 (ordinært hovedbestyrelsesmøde)

Tid	9.45 - 16.00. I forlængelse af mødet er der møde mellem HB og DLF's Forretningsudvalg klokken 16.15-17.15 hos DLF. Der er middag for HB klokken 17.45	
Sted	Snaregade 10A, 1205 Kbh. K.	
Deltagere	<p>Fra Hovedbestyrelsen: Claus Hjortdal, Dorte Andreas, Lars Aaberg, Claus Bredal, Kristian Dissing Olesen, Malene Nyenstad, Mogens Brag og Ditte Hasbeck Svendsen</p> <p>Fra sekretariatet: Hanne Bak Lumholt (ordstyrer) Peter Cort (referent)</p> <p>Medarbejdere fra sekretariatet deltager under udvalgte punkter</p>	
Bemærkning	Mødet afholdes i Snaregade, men kan tilgås virtuelt. CLHJ deltager i mødet efter frokost	
Afbud		
Dagsorden	Referat	
1. Velkomst og godkendelse af dagsorden (DORA) Til godkendelse (kl. 9.45 - 9.50)	<p>DORA bød velkommen (CLHJ kommer til frokost) KD og CB var forsinket.</p> <p>Der var to emner til eventuelt: Plenum og oplysning om årsmødepris Adgang til Skolemonitor</p> <p>Dagsorden blev godkendt.</p>	
2. Godkendelse af referat (CORT) Til godkendelse (kl. 9.50 - 10.00)	Referatet blev godkendt.	
<u>Bilag 1</u> : Referat af mødet den 22. oktober 2023. Der er siden udsendelsen den 25/10 tilføjet punkter under "Eventuelt".		

3. Opfølgning på repræsentantskabsmødet og formandsmødet den 30. oktober 2024 samt deltagelse i DLF's kongres den 29. oktober (DORA)
Til drøftelse (kl. 10.00 - 10.30)

DORA indledte punktet

Repræsentantskabsmødet:

Formen på beretningen var ok, henset til, at beretningen var Claus sidste.

Forslag vedr. valgprocedure vil blive behandlet særskilt på et kommende HB-møde.

Vi skal arbejde med, hvordan vi får skabt en ordentlig debat, som involverer repræsentantskabet.

Formandsmødet:

Først punkt om arbejdstidsregistrering.

De debatter, som havde været i de regionale netværk, kom ikke rigtig frem på mødet - men rigtig gode snakke rundt om bordene.

UKON oplæg:

Gode drøftelser ved bordene, men der var også elementer som provokerede. (nogle følte sig talt ned til)

Formen på oplæg/drøftelser ved bordene var godt.

Receptionen:

Stedet var ikke helt oplagt til reception, men en fin fejring af Claus og meget fin tale af CB.

Kongres:

Ærgerligt med sammenfald af datoer, så vi ikke kunne deltage i hele kongressen.

	<p>Fokus på deres lønpolitik drøftelse og vores egen politik på området.</p>
<p>4. Evaluering af årsmødet 2024 og indledende drøftelse af placering af årsmøde 2026 og 2027 (DORA) Til drøftelse og beslutning (kl. 10.30 - 11.00) Årsmødet 2025 holdes i Bella Centeret. Der tages stilling til placering af årsmøderne 2026 og 2027 af hensyn til forhåndsbooking. Årsmøderne foreslås i 2026 og 2027 afholdt i Odense Congress Center.</p> <p>Projektgruppen fra sekretariatet deltager i drøftelsen</p>	<p>DORA indledte punktet.</p> <p>Overordnet: Rigtigt godt årsmøde - langt det meste spillede. Godt samspil mellem oplæg og pauser. Meget godt med en bred vifte af oplæg. Vi har kun hørt rosende ord om årsmødet. Positivt med lokationen og udstillingen. En lille notits var, hvordan man kom ud af salen efter oplæg. Rigtig godt med sofadebatten og MNs styring! Den politiske debat havde måske for mange deltagere. Meget fint med hyldesten af Claus.</p> <p>Det praktiske:</p> <p>Frokost skal tilpasses – der var masser af mad, men det skal fordeles lidt bedre. Rigtig fint med baggrundsmusik i salen – det skabte et godt rum.</p> <p>Fest og musik deler vandene. Vi skal turde give den gas, selv om vi ved, at det deler vandene.</p> <p>Sekretariatet Generelt har det været en succes at hjemtage opgave.</p> <p>Det praktiske har fungeret rigtigt godt.</p> <p>Vi havde lidt udfordringer med tilbagemeldinger fra VIP – HB-forslag om værtskab.</p>

	<p>Udstillingen: Meget gode tilbagemeldinger fra udstillerne. Det har været meget positivt at hjemtage opgaven,</p> <p>App har fungeret godt – downloadet på over 2000 enheder.</p> <p>Ris/ros i app – 80 har deltaget i undersøgelsen. Det afspejler meget fint de øvrige tilbagemeldinger. Temaet til næste år har meget været ledertrivsel.</p> <p>LA nævnte, at vi i Plenumkalenderen ikke skal skrive, at Årsmødet er gratis, men angive kostpris for forplejning. Sekretariatet samler op.</p> <p>Beslutning af lokation HB besluttede at lægge årsmøderne i 2026 og 2027 i OCC i Odense</p>
<p>Kort pause til at fylde kaffe/te i kopperne (11.00-11.15)</p>	
<p>5. Tværkommunale netværk og repræsentationer (DORA) Til erfaringsudveksling og drøftelse (kl. 11.15-12.00)</p> <p>HB drøfter og erfaringsudveksler arbejdet i de regionale netværk og diverse repræsentationer med fokus på skoleledernes vilkår.</p> <p>- Hvilke to temaer fylder pt. mest i hvert netværk? - Er der særlige opmærksomhedspunkter på tværs af netværkene?</p> <p>Opstartsmøde i UBU-partnerskabet (MN) Opstartsmøde i alliancen skolens rum (MN) Danske Skoleelevers 20 års jubilæum (CB)</p>	<p>Dora indledte punktet</p> <p>Der her været et netværksmøde (Billund/Varde/Vejen)</p> <p>De orienterede om Playfull learning og OTH i Varde. Meget progressive kommuner. De havde nogle input til HB:</p> <ul style="list-style-type: none"> • håndtering af valgfag til næste år • fremtidig finansiering af OTH, når fondsfinansieringen falder bort. Også gerne OTH i en mere light udgave. <p>Lars orienterede om møder med Kræftens bekæmpelse, som kommer med nyt materiale om kræftramte børn.</p>

	<p>Lars har endvidere deltaget i en podcast omkring teknologiforståelse.</p> <p>Teknologiforståelse, som emne, kan godt tages med ud i de tværkommunale netværk.</p> <p>DORA er inviteret til møde i ministeriet omkring den <u>seneste ICILs rapport</u> om brug af teknologi. Vi skal senere have en drøftelse i netværkene af dette tema.</p> <p>MN orienterede om møde med UBU.</p> <p>MN orienterede om møde i alliancen Skolen rum. Opmærksomhed på de 2,6 mia., som var afsat til faglokaler, nu er ændret til udvikling af læringsrum og skal findes i kommunernes anlægsramme.</p> <p>CB orienterede om 20 års jubilæum med Danske Skoleelever. Godt møde og spændende setup.</p> <p>Med referatet udsendes bilag som kan bruges af HB-medlemmer på de kommende netværksmøder om</p>
<p>6. Lokale samarbejder (DORA/CORT) Til drøftelse (kl. 12.00 – 12.15)</p> <p>Hvordan ser det pt. ud med de lokale samarbejder rundt i landet?</p>	<p>Gensidig orientering</p>
<p>Frokost (12.15 - 13.00)</p>	
<p>7. Fleksibilitet og indretning af skoledagen (CLHJ) Til drøftelse (kl. 13.00 - 14.00)</p> <p>Med Kvalitetsprogrammet for folkeskolen, fagfornyelse og frihedsforsøg i Esbjerg og Holbæk er der sat fokus på</p>	<p>CLHJ bød velkommen til Asker Hermansen og Peter Panula.</p> <p>AH startede med et kort oplæg om muligheder og bindinger i FSL. Oplægget udsendes med referat.</p>

skoleudvikling herunder organisering af skoledagen.

Asker Hermansen/Peter Panula Toft fra KL giver et kort oplæg og lægger op til drøftelse af muligheder og udfordringer ift. organisering af skoledagen inden for de nuværende og kommende rammer.

Drøftelse i HB:

Skoleledelserne skal have mod til at træffe modige og kreative beslutninger.

Hvordan håndterer vi de mange krav – med løsere rammer.

Kultur kan nogle gange være den største udfordring.

Presset i hverdagen stopper nogle gange kreativiteten.

Der er regionale udfordringer med eksempelvis transport, som kan være barrierer ift. ændring af skoledagens start, længde mv.

Vi skal bare være meget bevidste om, hvor forhindringer stammer fra – er det FSL, logistik, faglokaler eller kultur, der stopper os.

Prøver/eksamener stopper kreativiteten.

Der er modsætninger i det politiske landskab i forståelse af det at bedrive skole (kulturkonservatisme). Dette skal vi kunne håndtere sammen fx i forståelse af eksamener/prøvetryk.

Gode eks. til inspiration og lyst til frisættelse fremmer skoleudvikling.

Vi har en stor modstander i den benchmark-kultur vi har i Danmark. Andre måltal og indikatorer kunne være: Forbedret samlet trivsel om 10 år, medarbejdertrivsel, rekruttering og fastholdelse.

<p>Kort pause til at fylde kaffe/te i kopperne (kl. 14.00 – 14.15)</p>	
<p>8. Ønsker til ændringer i lovgivningen omkring inklusion (CLHJ) Til drøftelse (kl. 14.15 – 15.00)</p> <p>Foreningen har med kort varsel givet et første bidrag til den lovforberedende ekspertgruppe vedrørende inklusion. Der skal ses på mulige løsningsforslag relateret til PPVen, 9 timers reglen og sygeundervisning.</p> <p>Der ønskes en drøftelse og kvalificering af bidraget, jf. bilag 2</p> <p><u>Bilag 2</u>: Input til den lovforberedende ekspertgruppe vedrørende inklusion</p>	<p>CLHJ indledte punktet.</p> <p>DORA gennemgik de enkelte dele af det udsendte bilag.</p> <p>PPV Vi ønsker at fjerne PPV og bruge ressourcerne mere konsultativt ude i klasserne. Vi skal dog være opmærksomme på modstanden fra andre parter på dette punkt. OBS på at vi ikke genererer flere møder om barnet/børnene!</p> <p>Skolelederforeningen ønsker at fjerne 9 timers reglen.</p> <p>Skolelederforeningen ønsker at udvide §33.</p> <p>Skolelederforeningen ønsker at afskaffe begrænsningen på holddannelsen.</p> <p>Sygeundervisningen – vi oplever et pres fra forældre, der sygemelder deres børn uden begrundelse. Det koster virkelig mange ressourcer fra den fælles skole.</p> <p>Efter en drøftelse bakkede HB fuldt op om det udsendte bilag.</p>
<p>9. Ledelse på nye vilkår (DORA) Til orientering og drøftelse (kl. 15.00 – 15.15)</p> <p>Der gives en status på aktiviteter ift. HB's indsatsområde: "Ledelse på nye vilkår"</p>	<p>DORA gennemgik og orienterede om indsatsen.</p> <p>HB så de 2 nye film fra OTH.</p>

<p>herunder ift. udbredelse af redskaber og indsatser rettet mod den enkelte leder (bl.a. OTH) og ledelsesteamet.</p>	<p>HB vil senere blive præsenteret for et forslag om fremtidig finansiering af OTH.</p>
<p>10. Forberedelse af møde med DLF's Forretningsudvalg (DORA) Til drøftelse (kl. 15.15 – 15.30)</p> <p>Mødet med DLF's forretningsudvalg kl. 16.15 forberedes. Der er aftalt følgende dagsorden:</p> <p>Velkomst Hvad optager os i de centrale drøftelser i Sammen om Skolen om realisering af Folkeskolens Kvalitetsprogram? Hvordan fremmer vi det lokale samarbejde blandt vores foreninger og lokalt i Sammen om Skolen? Eventuelt</p>	<p>Gensidig drøftelse af emner og indholdet til mødet med DLF</p>
<p>11. Politisk Nyt (CLHJ/DORA) Til orientering (kl. 15.30 – 15.45)</p> <p>Møde i Sammen om Skolen den 25/10</p> <p>Børnerådets årskonference d. 8/11 om elevinddragelse</p> <p>Ombudsmandens børnekontor, Børns Vilkår d. 15/11 om et godt skoleliv for alle børn</p>	<p>CLHJ indledte punktet.</p> <p>Anne Vang holdt et langt oplæg om det lovforberedende arbejde om inklusion. Vi havde bemærkninger om det at gå fra individ til fællesskabet og vores holdninger til PPR. Derefter talte vi om sigtelinjer for folkeskolen – vores håb er, at det bliver nogle overordnede fælles målsætninger.</p> <p>DORA orienterede om møderne og de udgivne rapporter.</p> <p><u>Medbestemmelse i skolen – set fra elevernes perspektiv</u></p> <p>Kort orientering</p>

<p>D. 15/11 Lærerprofessionens prisfest</p> <p>Coop Crew konference d. 19/11 Møde i ESHA den 4.-5. november</p>	<p>Kort orientering</p> <p>Kort orientering Kort orientering</p>
<p>12. Kommende møder (HBL) Til orientering</p> <ul style="list-style-type: none"> • D. 11. december første møde i ny HB • D. 6. og 7. januar: Visionsseminar i Nyborg • D. 5. februar (Ditte deltager digitalt. Lars kan deltage indtil frokost) 	<p>Møde slutter klokken 15</p>
<p>13. Eventuelt</p>	<p>Punktet om Skolemonitor blev udsat</p>
<p>14. Helbredsmarkører (kl. 15.50 – 16.00)</p>	<p>Udsat</p>